



## Investment project

# The building of hotel complexes on the territory of the city of Penza

### 1. General data

Title	Description
Type of the place	Building, services
Total area (m <sup>2</sup> )	1. Hotel «Victoria» - 11630,4 m <sup>2</sup> , 233 rooms 2. Sport palace «Rubin» - 400 rooms, swimming pool, rehabilitation center, dining room, warmup hall and gym
The usage of the place	Hotels
End product	Hotel services, congress services
Contact Information	OJSC «Penza Region Development Corporation», phone: +7(8412) 68 08 37 e-mail: <a href="mailto:info@krpo.ru">info@krpo.ru</a> Website: <a href="http://www.krpo.ru">www.krpo.ru</a>
Favourable conditions for the investment project implementation, key competences	Sport events – about 500 in number per year; The number of participants (sport events) – about 20000 per year; Planned annual increase of the number of city visitors – 6 %; Stable demand for the hotel services, caused by the concentration of the institutions of regional and federal meaning (the Sport Palace "Burtasy", the Federal center of cardiovascular surgery, the Penza regional oncological clinic, City hospital №6); Availability of transport and engineering infrastructure; Project support from the Penza Region Government: is interested in the development of the hospitality industry.

### 2. Marketing data

Item	Characteristic
Market	Nonresident visitors of the large regional and federal institutions in the field of sports and medicine.
	<p>Within last five years there is a prompt development of hotel business. The international hotels enter the big cities, the number of small private hotels grows, old Soviet hotels are reconstructed.</p> <p><b>General characteristics and features of the region</b></p> <p>The Penza Region is situated in the European part of Russia, 620 km to the south-east of Moscow. Total area: 43,3 thousand square kilometers. The region is incorporated into Privolzhsky Federal District. In the North it borders on Ryazan Region and Republic of Mordovia, in the East – on Ulyanovsk region, in the South – on Saratov Region, and on Tambov Region in the West. You can easily get to Penza by plane, train, or by car. The Penza Region is hospitable and open for mutually beneficial collaboration.</p> <p>The Penza Region is situated on the crossroad of the biggest Russian and international transport ways:</p> <ul style="list-style-type: none"><li>Federal highway (M5);</li><li>Kuibyshevskaya and South-East railways;</li></ul> <p>International transport corridors:</p> <ul style="list-style-type: none"><li>European-Asian transport corridor "Transsib",</li><li>Corridor "North-South" which connected with Pan-European transport corridor №9</li></ul> <p>The Penza Region is crossed by some main gas mains and pipelines of federal value.</p> <p>More than 15 international air-highways, including the "Green 3" highway and 5 inter-regional air-routes.</p> <p><b>Theaters, philharmonic society, circus</b></p> <ul style="list-style-type: none"><li>the Penza regional dramatic theater of Lunacharsky,</li></ul>

- the Penza regional puppet theater «Doll house»,
- the Penza regional theater of the young spectator,
- the theatrical art Center «House of Mejerholda»,
- the Penza regional philharmonic society,
- the Penza circus.

There are own creative collectives and the repertoire. However within the limits of national and regional festivals, the international tours, other cultural actions on the same platforms pass performances as Russian collectives from Moscow, St.-Petersburg and other regional centers of Russia, and foreign collectives.

### **Architecturally-historical monuments, memorial estates, ecotourism**

On the territory of the Penza region there is about 1500 objects representing historical, art and other cultural value. Nearby 400 of them consists on the state account as history and culture monuments, 46 have federal (all-Russian) value.

In the city of Penza there are 180 objects of a cultural heritage, including 2 monuments of archeology, 79 - stories, 83 - architecture and town-planning and 16 monuments of art.

### **Physical training and sports**

Currently Penza is one of the largest sports centers of Privolzhsky district. The city has a considerable quantity of sports constructions (stadiums, sports palaces, pools, rehabilitation complexes). Largest of them - the Sport Palace "Burtasy" which was opened in the beginning of 2008. In Penza are regularly spent sports gathering, competitions, the championships among adult sportsmen and children. In 2007 in Penza passed the third summer Games of pupils of Russia; in 2008 the city has won competition on the right of carrying out the Sports contest of 2009. According to regional committee on physical culture and sports, Penza annually accepts about 15 thousand nonresident sportsmen.

### **The review of hotel sector of Penza and the Penza region**

According to the Penza regional committee on tourism, currently there are 40 objects of collective placing (hotels) with the general room fund of 2400 numbers in the Penza region. Besides, there are 18 health resorts which are focused on an internal stream of tourists and at the same time they are used as reserve points of placing of city visitors and areas in case of their big flow.

According to Federal Agency of the state statistics of the Penza region, there were 9 hotels (including minihotels) in Penza in the end of the second half of the year 2009 , with cumulative room fund about 300 numbers and 700 places.

There are 4 hotels in a segment of the "qualitative" hotels intended for persons who travels for business: "Russia", "Penza", "For you" and "Burtasy". All of them can be carried to categories of "2 stars" and "3 stars".

Hotel GELIOPARK Rezidens was opened in April, 2010 in the city center of Penza.

Now there is not a boom of hotel building. However some projects are on an end stage:

1. Hotel on the Pushkin's street. The hotel will settle down in the new building consisting of two buildings. The is not any date of input of the object. By our estimations, this hotel becomes the key competitor on the Penza market.

2. Hotel "Airport" , 300 rooms near the airport. Is under construction according to the project of Penza region airport reconstruction. Target audience is transients, crews of planes. it is not considered as the direct competitor.

### **Estimation the tourist stream volume in the city Penza**

According to the official statistics 2008, in hotels and the hotel enterprises of the Penza region were placed about 57 thousand persons. The mid-annual increase of the number of visitors made 7 % (in 2009 - 3 % related to 2008).

All visitors of Penza, by whom objects of collective placing are claimed (hotels, camp sites, etc.), is possible to divide into three basic segments:

1. Business traveler and businessmen - the visitors coming into a city on business affairs, on conferences and similar actions, to the state, regional, municipal authorities, etc.

2. Sportsmen - teams, members of sports federations, the visitors coming to Penza on various competitions, on sports gathering etc.

3. Tourists - the visitors coming to Penza and to the Penza region with the excursion/informative purpose.

Last two segments are, mainly, low budget. The representatives of these segments choose the cheap rooms which cost "is entered" in the limited budget. For sportsmen this cost is limited by 500 roubles per person (including the VAT), demanded three- and four-beds placing.



## Инвестиционный проект «Строительство гостиничных комплексов на территории Пензенской области»

### 1. Общая информация

Наименование	Описание
Тип площадки	Строительство, предоставление услуг
Общая площадь (м <sup>2</sup> )	1. Гостиница «Виктория» - 11630,4 кв.м., 233 номера 2. ДС «Рубин» - 400 мест с бассейном, медико-восстановительным центром, столовой, разминочным и тренажерным залом
Планируемое использование площадки	Строительство гостиниц
Конечный продукт	Гостиничные слуги, конференц-сервис
Контактная информация	ОАО «Корпорация развития Пензенской области», Тел.: +7(8412) 68 08 37 e-mail: <a href="mailto:info@krpo.ru">info@krpo.ru</a> сайт: <a href="http://www.krpo.ru">www.krpo.ru</a>
Благоприятные условия реализации инвестиционного проекта	Ежегодный объем спортивных мероприятий в городе – около 500; Количество участников спортивных мероприятий – около 20000 ежегодно; Планируемый ежегодный прирост числа гостей города – 6%; Постоянный спрос на гостиничные услуги, вызванный концентрацией предприятий областного и федерального значения (Дворец спорта «Буртасы», Федеральный центр сердечно-сосудистой хирургии, Пензенский областной онкологический диспансер, Городская больница №6); Наличие транспортной и инженерной инфраструктуры; Поддержка проекта со стороны Правительства Пензенской области: выражает заинтересованность в создании мощной индустрии гостеприимства.

### 2. Маркетинговая информация

Наименование	Характеристика
Рынок сбыта	Иногородние посетители крупных предприятий областного и федерального значения в области спорта и медицины.
В течение последних пяти лет в России наблюдается стремительное развитие гостиничного бизнеса. В крупные города приходят международные	

отельеры, растет число маленьких частных отелей, реконструируются старые советские гостиницы.

В городе активно развиваются сегменты инфраструктуры, которые прямо или косвенно влияют на формирование потока гостей города - потенциальных клиентов гостиничных предприятий.

На территории Пензенской области находится около 1500 объектов, представляющих собой историческую, художественную и иную культурную ценность. Около 400 из них состоит на государственном учете как памятники истории и культуры, 46 имеют федеральное (общероссийское) значение.

В городе Пензе находится 180 объектов культурного наследия, из них 2 памятника археологии, 79 - истории, 83 - архитектуры и градостроительства и 16 памятников искусства.

В районах области находится 208 объектов, из них 21 памятник археологии, 61 - истории, 113 - архитектуры и градостроительства и 13 - искусства. Более того, по отчетам археологов, в Пензенской области выявлено 802 объекта археологического наследия. В Пензенской области действует 13 музеев, из них 1 в ведении Федерального агентства по культуре и кинематографии - Государственный Лермонтовский музей-заповедник «Тарханы».

По данным пензенского областного комитета по туризму, на сегодняшний день в Пензенской области функционирует 40 объектов коллективного размещения (гостиниц) с общим номерным фондом 2400 номеров. Кроме того, 18 санаториев, которые ориентированы на внутренний поток отдыхающих и в то же время служат резервными пунктами размещения гостей города и области в случае большого их наплыва.

В сегмент «качественных» гостиниц, предназначенных для размещения лиц, которые приезжают в город по служебным делам, - а среди всех постояльцев гостиниц Пензы преобладает именно эта группа, - входят четыре гостиницы: «Россия», «Пенза», «Для Вас» и «Буртасы». Все они в рамках принятой международной классификации могут быть отнесены к категориям «2 звезды» и «3 звезды».

По данным официальной статистики, в 2010 году в гостиницах и гостиничных предприятиях Пензы всего было размещено около 57 тыс. человек. Среднегодовой прирост численности гостей Пензы составлял 7%.

Всех гостей Пензы, которыми востребованы объекты коллективного размещения (гостиницы, турбазы, санатории и т.д.), можно разделить на три основных сегмента:

1. Командированные и бизнесмены - гости, приезжающие в город по делам бизнеса, на конференции и аналогичные мероприятия, по направлению государственных, региональных, муниципальных органов власти, и т.д.

2. Спортсмены - спортивные команды, члены спортивных федераций, гости, приезжающие в г. Пензу на соревнования различного уровня, на спортивные сборы и т.д.

3. Туристы - гости, приезжающие в г. Пензу и Пензенскую область с экскурсионно-познавательной целью.

Последние два сегмента являются, преимущественно, малобюджетными. То есть представители этих сегментов выбирают недорогие номера, стоимость которых «вписывается» в ограниченный бюджет. Для спортсменов эта стоимость ограничена 500 рублями на человека (включая НДС), при этом востребовано трех- и четырехместное размещение.